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۹ هزار دقیقه برنامه رادیویی رمضانی از حرم رضوی 

مـــدیـــریـــت رســـانـــه هـــای 
صوتی و تصویری آستان 
ــرای مــاه  ــ ــوی ب ــ ــدس رض قـ
رمــضــان ســه ویــژه بــرنــامــه 
رادیویی در حدود ۸ هزار 
و ۷۰۰ دقیقه تــدارک دیده 
اســـت.بـــه گــــزارش شــهــرآرا 
بــه نقل از روابـــط عمومی 
مـــدیـــریـــت رســـانـــه هـــای 
صوتی و تصویری آستان 

قدس رضــوی، سید محمدرضا موسوی کیا، مدیر رسانه های 
صوتی و تصویری آستان قدس رضوی، درباره ویژه برنامه های 
رادیویی ماه رمضان گفت: امسال هم مانند سال های گذشته 
 ویژه برنامه های رادیــویــی را بــرای مــاه مبارک رمضان تــدارک 

دیده ایم.
 این ویژه برنامه ها هر روز در زمان سحر از سه شبکه رادیویی 
پخش مــی شــونــد.وی اضــافــه کـــرد: اولــیــن ویــژه بــرنــامــه مربوط 
به رادیــو جــوان است که با عنوان »با تو حالم خوبه« هر روز از 
۴ صبح تا زمــان اذان صبح پخش مــی شــود. دو  حوالی ساعت
ــاه رمــضــان امسال  ویــژه بــرنــامــه دیــگــری کــه بـــرای ســحــرهــای م
ــو خــراســان بــا عنوان  ــارت و رادیـ ــو زیـ ــم از رادیـ ــده ای ــدارک دی تـ
 »نسیم سحری« از حوالی ساعت۳ بامداد تا اذان صبح پخش

می شوند.
موسوی کیا درباره مدت زمان پخش ویژه برنامه های رادیویی ماه 
رمضان اضافه کرد: ویژه برنامه »با تو حالم خوبه« با مدت زمان 
۹۰ دقیقه و ویژه برنامه »نسیم سحری« که از دو شبکه رادیویی 
پخش می شود با مدت زمان ۱۰۰ دقیقه در سی روز ماه رمضان 

پخش می شوند.
ــــی و تـــصـــویـــری آســــتــــان قـــدس  ــوت ــر رســــانــــه هــــای صــ ــ ــدی مــ
ــان بــیــان کـــرد: در مـــدت ســی روز مـــاه رمــضــان  ــای رضـــوی در پ
ــدود ۸ هــــزار و ۷۰۰ دقـــیـــقـــه ویــژه بــرنــامــه رادیـــویـــی  ــ امـــســـال ح
ــو حــــرم مــطــهــر رضـــــوی بـــــرای مـــخـــاطـــب رادیــــو  ــودیـ ــتـ  از اسـ

پخش می شود.

سال نوی شبکه نسیم با کامران نجف زاده 

ویژه برنامه »نسیم ۴۰۴« با 
اجــرای کامران نجف زاده 
ــا حـــضـــور مــهــمــانــانــی،  و بـ
نــــــوروز ۱۴۰۴ راهــــــــی آنــتــن 
شــبــکــه نــســیــم مـــی شـــود.
ــی از  ــای ــم هـــم زمـــان بــا رون
ر رسمی »نسیم  اولین تیز
۴۰۴«، ایــن ویژه برنامه به 
کــارگــردانــی عباس اختری 
ــامــران  و تــهــیــه کــنــنــدگــی ک

شهریوری در چهارده شب به مناسبت آغاز سال جدید در قالب 
ک شوی تلویزیونی و متفاوت حوالی ساعت ۱۰شب روی  یک تا

آنتن می رود.
همچنین این برنامه با میزبانی از مهمانان حوزه های فرهنگی، 
هنری و ورزشی که سال ها در تلویزیون حاضر نشده بودند تلاش 
دارد فضایی نوستالژیک از حال وهوای نوروزی را در مخاطبان 

به وجود آورد.

حامد شاکرنژاد: 

بازخورد »محفل« صرفا از جانب طیف 
مذهبی نیست! 

یکی از کارشناسان برنامه 
تلویزیونی »محفل« با اشاره 
به بازخوردهای متعددی 
که از طرف داران این برنامه 
دریافت کرده است، بیان 
ــا  ــورده ــازخ کـــرد کـــه ایـــن ب
صـــرفـــا از جـــانـــب طــیــف 
ــوده اســــت. ــ ــب ــ مـــذهـــبـــی ن

کرنژاد، کارشناس  حامد شا
مشهدی و میزبان برنامه 

»محفل« که از فصل اول با آن همراه بوده است درباره جذابیت 
برنامه در فصل جدید در گفت و گو با خبرگزاری مهر  بیان کرد: از 
خ می دهد؛  آنجایی که مبنا و اساس اتفاقی که در برنامه »محفل« ر
 قرآن و کلام خداست به نظرم همین کشش لازم را برای همه ایجاد 

کرده است.
وی با اشاره به اقبال مخاطبان به این برنامه گفت: ما هر سال 
پیشرفتی در برگزاری برنامه داریــم و دلیلش هم این است که 
شیرینی کلام خدا را به سمع و نظر مردم می رسانیم. قرآنی که 
کرنژاد درباره  کلام خداست و معجزه پیامبر اسلام)ص( است.شا
که  کــرد: نکته اساسی  المللی برنامه نیز بیان  مخاطبان بین 
هر سال کمک کرده است تا مخاطبان مختلفی از سراسر دنیا 
ــان واحــد امــت اســلام  بــه برنامه جــذب شوند ایــن اســت کــه زب
وی همین مسئله ــرآن اســت و ایــن برنامه هــم تمرکزش را ر  ق

 گذاشته است.
این قاری قرآن درباره بازخوردهای مردم نسبت به »محفل« که 
در چند سال اخیر دریافت کرده است، بیان کرد: من بازخوردهای 
بسیار زیادی از مردم درباره برنامه دریافت می کنم. شاید الان 
تصور کنید که این بازخوردها را افرادی با خانواده های مذهبی 
نشان می دهند، اما فقط از طیف مذهبی نیستند و اتفاقا افرادی 
را دیده ام جذب برنامه شده اند که بسیار روحیه و اعتقاد متفاوتی 

داشته اند.
کرنژاد اضافه کرد: برخی از افرادی هم که جذب برنامه شده اند  شا
به صورت ویژه به عنوان شرکت کننده به برنامه راه پیدا کردند؛ 
یعنی فصل های اول و دوم برنامه را دیده اند و در فصل بعدی 
به طور مثال به عنوان حافظ یا قاری قرآن حضور پیدا کرده اند 

که این ها از تأثیرات برنامه است.
گی »محفل« که آن را مــورد توجه  ــاره ویژ ح درب ایــن قــاری مطر
قرار داده است، گفت: نکته اصلی برنامه این است که »محفل« 
توانسته شیرینی کلام الهی را بیشتر به مخاطب بچشاند. جای 
کارهای مختلفی در حــوزه قرآنی  چنین برنامه ای خالی بــود. 
در سطح کشور انجام شده بود، اما کاری به این زیبایی انجام 
 نگرفته بود که در تلویزیون دیده شود و مردم حال دلشان با قرآن

 خوب شود.

آزیتا حسین زاده عطار

 محمدرضا رفائی زوارزاده، تهیه کننده 

گفت وگو
کـــارگـــردان و تــدویــنــگــر پیشکسوت  و 
مشهدی است که از هشت سالگی وارد 
عرصه تئاتر و نمایش شده است. او از 
سال 71 تا 86 بیش از 500 برنامه و فیلم ساخته است. از 
گی های بارز فیلم هایش، فیلم برداری با یک دوربین  ویژ
و با کمترین هزینه است.  او در سال 77 سریال »کوی خاوران« 
را با موضوع روایت انقلاب اسلامی در مشهد ساخته و 
در دهه80 هم سریال »فصل شکیبایی« اش با موضوع 
مسائل فرهنگیان و زمین خواری در اطــراف مشهد در 
تلویزیون نمایش داده شده است. با وجود اینکه خیلی ها 
از مشهد به عنوان قطب اصلی انقلاب کشور یاد می کنند، 
بعد از سریال »کوی خاوران« دیگر فیلمی درخور وقایع 
ــلاب مــشــهــد ســاخــتــه نــشــده و در  ــق تــاریــخــی و حــتــی ان
صدا وسیما به تصویر کشیده نشده است. با او درباره 
وضعیت تولید فیلم های هویتی و تاریخی و انقلابی در 
مشهد و صداوسیمای خراسان رضوی و کارهایش درباره 
رویداد ها و چهره های هویتی این شهر گفت و گو کردیم.

از ســریال »کوی خاوران« که از مهم ترین آثار تلویزیون   

مشهد در چند دهه گذشته است، برایمان بگویید.

ــاوران« را ســال ۷۷ ســاخــتــم. بیست سال  ــ »کـــوی خ
ح آن هم  بعد از انــقــلاب. مثل تمام فیلم هایم، طــر
یک صفحه ای بود. اصولا تحقیق محور هستم و برای 
کارهایم تحقیق می کنم. در »کوی خاوران« به شروع 
انقلاب اسلامی در مشهد توسط زن ها پرداختم که 
آغاز شد و تا 22 بهمن 5۷ ایــن حضور ادامــه داشت. 
ح را به فیلم نامه نویس دادیم. هم زمان  بعد از آن طر
از دوستی خواستم تحقیق جامعی در بازه زمانی پیش 
از دهه۴۰ تا این دهه و موضوع های مربوط به حضرت 
امام)ره( و شروع انقلاب انجام دهد. این تحقیق هشت 
ماه طول کشید و در نهایت ۴۰۰ صفحه آچار تحقیق 
کــه حــاصــل آن همان  تــایــپ شــده تحویل مــن داد، 
۱۳قسمت 55 دقیقه ای سریال »کوی خاوران« شد. 
آن تحقیق الان در کتابخانه صدا و سیمای خراسان 
موجود است. من در آن فیلم کلا وقایع انقلاب مشهد 
را به خانم ها ربط داده بودم و این را به تصویر کشیدم 
که بار سنگین وقایع انقلاب بر دوش خانم ها پیش 
می رفت و به نتیجه رسید. تحقیقات هم همین را به 

ما ثابت کرد.

چرا نام »کوی خاوران« را برای آن فیلــم انتخاب کرده   

بودید؟

نــام ایــن سریال قــرار بــود »انــقــلاب اسلامی ایــران در 
مشهد« باشد. اما بعد به »کوی خاوران« رسیدیم چون 
خ داده است.  تمام اتفاقات این فیلم در یک محله ر
انتخاب نام خاوران برای این است که اینجا مشهد 
است و در شرق ایران قرار دارد. قرار بود قسمت دوم آن 
را هم بسازیم به نام »کوی قائم« که نمودی از ایستادگی 
مردم در آن روزها بود اما به دلایلی ساخته نشد. ماجرا 
با جنگ شروع می شد و در انتهای آن پسر و دختری به 

هم علاقه مند می شدند و فیلم تمام می شد.

ساخت آن سریال حاصل آن تحقیق گسترده ای بود که   

انجام دادید؟

من زمان انقلاب 2۱سال داشتم. وسط خیابان 
با شــور و حــرارت شعار مــی دادیــم. گلوله 

گــاهــی از کــنــار گــوشــمــان مــی گــذشــت و 
تانک ها مقابلمان بــودنــد. خانه ما 
پــشــت بــاغ نـــادری بــود و مــن متولد 
حوالی میدان شهدا بودم. بخشی از 
فیلم »کوی خاوران« تصویر هایی بود 

که به چشمم دیــده بــودم و 
بخشی دیگر ماحصل 

تــحــقــیــقــات بـــود. 
شاید 2درصد آن 
را هم از آرشیو ها 
کرده  استخراج 
ــون  ــ بـــــــــودم چ

امکان بازسازی موضوع بخش کودکان بیمارستان یا 
سخنرانی شهید هاشمی نژاد را نداشتم.

چرا در صدا و سیمای خراســان بعد از ساخت و پخش   

سریال »کوی خاوران« دیگر خبری از تولید و پخش فیلم های 

انقلابی نیست؟

همان دهه۷۰ هم به فیلم و سریالی مجوز نمی دادند. 
ولی من خیلی پیگیر شدم. به هرحال مشهد قطب 
اصلی انقلاب در کشور است. اتفاقاتی که در انقلاب 
خ داد منحصر به فرد بود و در قم، تهران و  مشهد ر
تبریز ماجرای انقلاب طور دیگری روایت شد. اما همه 
آن شهر ها روزی مختص وقایع انقلابشان در تقویم 
کشور دارند و متأسفانه مشهد با اینکه قطب اصلی در 
انقلاب اسلامی ایران است، روزی مختص انقلابش در 
تقویم ندارد. در تقویم روز ۱۹دی ماه مشخص است، 
اما روز ۹ و ۱۰دی گم شده است. برادر من شهید محمد 
جعفر رفائی زوارزاده دو سال از من کوچک تر بود و در 

همان واقعه ۱۰دی تیر خورد و شهید شد.

به نظرتان اگر قرار باشــد فیلمی در زمینــه رویداد های   

انقلابی این روزها ساخته شود باید شامل چه اطلاعاتی باشد؟

گر قرار باشد فیلمی درباره این ۴6سال ساخته شود  ا
باید درباره آن حرف هایی که زده شد و انجام ندادند 
هم ساخته شود. باید درباره شعارهایی که در انقلاب 
دادیم و هنوز زمان می خواهد تا عملی شود هم فیلم 
بسازیم. در کل تاریخ ما شاهد بودیم آن کسی که نسبت 
به حرفش صادق بود، حرفش در جهان پایدار شد. 
درباره آثار هویتی  یا انقلابی مشهد، اینکه کار ساخته 
نمی شود یک بحث است و اینکه چرا واقعیت های 
تاریخی آن طور که باید نوشته نمی شوند، یک بحث 

دیگر است.

در دهــه70 کار دیگری هم در زمره آثار تاریخی مشــهد   

داشتید؟

که آن را  ۷۰ داشتم  کار مستند در دهه بله. من یک 
ح »کوی خاوران« ارائه دادم. نامش »یاران  بعد از طر
رهبری« بود و می خواستم داستان مهاجرت آیت ا... 
کار هم با وجود  کار کنم. این  خامنه ای از مشهد را 
چند بار پیگیری اجازه نگرفت. گفتند در حال بررسی 

آن هستیم و هیچ وقت دیگر جواب نگرفتم.

درباره آن اثری که در سال 72 با موضوع »موسیقی مقامی   

خراسان« کار کرده بودید بگویید.  سرنوشت آن اثر چه شد؟

در سال ۷2 طرحی به نام »موسیقی مقامی خراسان« 
کار کردم. استاد عثمان محمددوست آن زمان زنده 
ح در  بود و استادان مختلف موسیقی آنجا بودند. طر
تهران در شورای عالی موسیقی صدا وسیما مطرح شد. 
ح  کــرد. روی طر آن زمــان استاد کلهر هم آن را تأیید 
ح حتما کار شود؛ حتی برای آرشیو.  نوشته بود این طر
ح مخاطب را به این مهم رساندم که  من در آن طر
چطور موسیقی مقامی خراسان سینه به سینه بین 
استادان گشته است و وقتی تو می نشینی پای موسیقی 
استادی مانند مرحوم عثمان محمد پرست روحت 
پرواز می کند. می خواستم در موسیقی مقامی خراسان 
به این برسم که اشعار موسیقی مقامی از کجا آمده 
است و چقدر به هویت خراسان وزن می دهد. کار به 
درد دانشجوها و محققان علاقه مند به آن موضوع هم 
ح آنجا رفتم آقایی به  می خورد. وقتی برای برآورد طر
نام چگینی که الان فیلم ساز است گفت؛  این 
چه طرحی است؟ گفت یک خانم دیگری رفته 
با استاد عثمان صحبت کرده و ما همان را کار 
می کنیم. سه ماه بعد تهیه کننده من از شبکه 
ادب و هنر با من تماس گرفت و گفت برنامه 
تو با یک شکل دیگر در شبکه در حال پخش 
است. یک دکور کاهگلی الکی برای کار زده 
بودند و خواننده های خراسانی را 
در آن برنامه دور هم جمع کرده 

بودند.

چه چالش هایــی در راه   

ســاخت فیلم های هویتی و 

تاریخی وجود دارد. آیا تطابق واقعیت تاریخی با روایت های 

سینمایی کار آسانی است؟

ما خیلی اتفاقات را دوســت داریــم واقعی و قشنگ 
جلوه دهیم، اما الان متأسفانه در وقایع تاریخی و 
حتی واقعیت های انقلاب هم دست برده می شود. 
ــرای حفظ  کمان خــودشــان ب حتی پــادشــاهــان و حا
موقعیت خود، تاریخ را مخدوش و خراب می کردند و 
از کاتبان می خواستند حرف آن ها را بنویسند. برای 
همین به جرئت می توانم بگویم ۸۰ درصــد تاریخ ما 
واقعی نیست. حتی خیلی از تاریخ نگاری های صدر 
اسلام هم واقعی نیست. فقط کافی است عقل و فکر 
کنار برخی واقعیت ها قرار گیرد تا ایراد های کار برخی 
تاریخ نویسان مشخص شود. در ساخت روایت های 
گم  تاریخی هم همیشه آن بخش از واقعیت اصلی 
می شود. حتی شده مسئله ای سینه به سینه می رسد 
ولی خیلی چیز ها بیان نمی شود و در همین حواشی 

یک سری در حاشیه قرار می گیرند.

 وقتی ســال 86 بازنشســته شــدید از ســوی رئیس   

شبکه 5 تهران درخواست همکاری داشتید. چرا به تهران نرفتید 

و ماندن در مشهد را به پیشرفتی که همه هم صنف های شما در 

پایتخت به آن می رسند ترجیح دادید؟

من مشهد، زادگاهم را دوست دارم. این ماندن در شهر 
خودم در سریال دوم من نمود کرد. در سال ۸۴ سریالی 
ساختم به نام »فصل شکیبایی« که باز هم طرحی یک 
صفحه ای بود. ماجرایش مربوط به کارمندان آموزش 
و پرورش می شد که بازنشسته شده بودند و قرار بود 
زمینی در الهیه مشهد به آن ها داده شود. اما داماد 
رئیس اداره آمــوزش و پــرورش پول ها را برداشته و به 

ج از کشور فرار کرده بود. خار

آن فیلم را در شرایط سختی ساختید و به خاطر آن بسیار   

دچار سختی و چالش شدید و بعد از آن دیگر فیلمی نساختید یا 

اگر هم ساختید ارائه ندادید؟

بله درســت اســت. در میانه راه من را به مرحله ای 
که به تنگ آمــدم. آن فیلم را در آن سال  رساندند 
بــا هزینه دقــیــقــه ای ۱۰۰ هـــزار تــومــان ساخته بــودم. 
همان زمان کوچک ترین فیلم در تهران دقیقه ای 
۳میلیون تومان بود. قرار بود برای فیلم ۷5میلیون 
که ۸۰ میلیون تومان هزینه  تومان بدهند در حالی 
کرده بــودم. آن فیلم را در خیابان سناباد در مدت 
زمان چهار ماه با 2۰۰ هنرپیشه فیلم برداری کرده بودم. 
در شش ماه تدوینش هم تمام شده بود. فکر کردند 
من قرار است بشوم مدیر صداوسیما و مدیر آن زمان 
کاری کرد که قلع و قمع شوم. داستان را به هم زدند و 
کلی در ماجرا دست بردند. سی میلیون از دستمزدم 

را به من پرداخت نکردند. حتی به خاطر آن فیلم 
ناچار شدم منزلی را که از پدربزرگم به من رسیده بود 
بفروشم تا دستمزد عوامل فنی و بازیگرانم را بدهم و 
خودم تا امروز در طرقبه زندگی کنم و کار و برنامه ام 
کــه حــدود  کسی هستم  کنم. مــن همان  را تعطیل 
 6۰۰ برنامه از سال ۷۱ تــا ۸6 ساخته بــودم و با عشق 

کار می کردم.

در عرصه ســاخت فیلم های تاریخی و حتی انقلابی در   

صداوسیمای مشهد،  فرصت ها و چالش ها چیست؟

گر قرار باشد فیلم های هویتی و تاریخی  رسانه های ما ا
بسازند حتی نباید وقت سرخاراندن داشته باشند اما 
تولیدات تاریخی و هویتی مشهد حمایتی نمی شود که 
۸۰درصد کارگردانان ما به تهران رفته اند. همه به این 
نتیجه رسیدند که در موضوع های تاریخی و هویتی 
مشهد کسانی هستند که مانع ساخت و پخش تولیدات 
می شوند. برخورد ها آن قدر نامناسب است که رمق 

تولیدات هویتی و تاریخی مشهد گرفته شده است.
گران از تولید و ارائه فیلم  برای همین برخی از سینما
تــاریــخــی و هویتی بــه صــداوســیــمــای مشهد ناامید 
هستند. همان زمان »فصل شکیبایی« از آن فیلم من 
هم هر چه خواستند خط زدند و هر چه خواستند تغییر 
دادند. این قدر اذیت شدم که سریال پانزده قسمتی 
»فصل شکیبایی« را ریختم روی میز مدیر آن زمان و 
گفتم من دیگر به این فیلم دست نمی زنم. من خروجی 
آن کار را اصلا قبول نداشتم اما در نوروز ۸6 آن را پخش 
کردند و با آن همه تغییری که داده بودند و کل روایت 

مشکل پیدا کرده بود.

خیلی ها از شما که تولیدات تحقیقی در عرصه تاریخ و   

هویت خراسان و مشهد دارید گلایه شــان این است که چرا 

دیگر کار نمی کنید؟

بــه خــودم هــم می گویند. مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی استان دو سال پیش منزل من آمد که برای 
روز سینما از من تقدیر کند. گفت از سال  ۸6 دیگر هیچ 
فیلمی نساختی؟ گفتم نه. دلیلش را که خواست توضیح 
دادم فقط یک مستند ۸۰ دقیقه ای ساخته ام که از 
کبر هنرمند، استاد اسماعیل زاده قوچانی است.  قرآن ا
آن را با هزینه خودم و سه نفری همراه یک فیلم بردار و 
یک دستیار ساخته ایم اما آن را هیچ جا ارائه نکردم. 
۱۰ دقیقه ای از آن را همان جا با اصرار او نشان دادم. 
تعجب کرد و گفت چه فیلم خوبی! گفتم اولین بار است 
که مسئولی این فیلم را می بیند چون آن را برای دل 
گردان استاد اسماعیل زاده  خودم ساخته ام. من از شا
که از او خوشنویسی  قوچانی در کلاس ششم بــودم 

می آموختم و ارادت خاصی به استاد دارم.

گفت وگو با محمدرضا رفائی زوارزاده، تهیه کننده و کارگردان پیشکسوت شبکه استانی خراسان رضوی

تولیدات هویتی صدا وسیمای استان بی رمق است
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نمایشگاه هنرجویان نقاشی فرحزاد فرشچی این روزها در نگارخانه سفید برپاست

به »رنگ بهاران« در آستانه فصل بهار
ریحانه موسوی

نمایشگاه گروهی هنرجویان نقاشی آموزشگاه هنری 
ــا  ــن روزه »فــرحــزاد« بــه سرپرستی فــرحــزاد فرشچی ای

که  در نــگــارخــانــه سفید بــرپــا شــد. در ایــن نمایشگاه 
»رنگ بهاران« نام دارد، ۲۳ اثر نقاشی و نقاشی خط با 

کریلیک و ورق طلا به نمایش  تکنیک های رنگ روغن، آ
ــده و عمده مــوضــوع هــای آن طبیعت، گیاهان و  درآمـ
پرندگان اســت. طاهره حــســن زاده، سولماز حسینی 
دربندی، سوگند دهقان پور، زهرا رحمانی، آسیه رسولی 
زاده ئــی، فاطمه رسولی زاده ئــی، مریم رسولی زاده ئــی، 
 ســیــده ثنا ســمــائــی، ســیــده سما ثــنــائــی، صبا گــوهــری، 
فاطمه محمد زاده، رابعه مربی هروی، تبسم فاطمه مؤمنی 
و سحر یزدان صفت هنرمندان حاضر در این نمایشگاه 

بودند.

حضور هنرمندان از نسل های مختلف در یک نمایشگاه   

نقاشی

فرحزاد فرشچی که سی سال است به هنر نقاشی، خط 
و نقاشی خط مشغول و مدتی است که آموزشگاه هنری 
خود را تأسیس کرده، با اشاره به اینکه آثار موجود در 

این نمایشگاه بیشتر نقاشی رنگ روغن است، گفت: 
هنرجویان ابتدا از طراحی و مداد رنگی شروع کرده اند، 
ولی به دلیل اینکه رنگ روغن حالت حرفه ای تری دارد، 
این نمایشگاه را به این سبک از نقاشی اختصاص 
داده ایم. البته چند اثر هم نقاشی خط است، که برابر 
سلیقه و خواسته برخی از هنرجویان در این نمایشگاه 
کریلیک و ورق طلا کار شده اند.وی  قرار گرفته و با رنگ ا
افزود: برنامه ما این بود تا نمایشگاه را قبل از شروع ماه 
رمضان برگزار کنیم، اما برخی از هنرجویان کارهای خود 

را به پایان نرساندند. بارش نزولات آسمانی و سرمای هوا 
کنون فرصت برگزاری آن را پیدا کنیم. نیز باعث شد تا ا

این هنرمند درباره هدف برگزاری این نمایشگاه گفت: 
به دلیل اینکه هنرجویان مشغله هایی در زندگی دارند، 
تصمیم گرفتیم این نمایشگاه را برگزار کنیم تا از همان 
سن کم تشویق شوند و بتوانند انرژی های نهفته ای 
که در درونشان ایجاد شده، به ویژه انرژی منفی را از 
خود دور کنند و در کنار درس خود بتوانند از طریق 
هنر کسب درآمد داشته باشند. از آن گذشته پرداختن 

به این کار آرامشی هم به همراه دارد.وی بیان کرد: 
هنرجویان ما معمولا خانم هستند، بعضی از آن ها با 
اینکه کار اول خود را ارائه داده اند، اما بسیار با دقت 
کنون از یازده تا پنجاه سال در  و ظرافت و زیباست . ا
مجموعه ما مشغول به فعالیت هستند، اما بیشتر 
هنرجویان در سنین دبیرستان و دانشگاه بوده و اثر 
اولشان است.فرشچی با بیان اینکه متأسفانه در مشهد 
هنر چندان رشد نکرده، اما در تهران شرایط به نسبت 
بهتر است، افزود: البته کمی شرایط در حال بهبود است 
و امیدواریم رنگ و لعاب بیشتری بگیرد و علاقه مندان 
بیشتر تشویق شوند تا در هنرهای مختلف فعالیت 
کنون باید هنرجویان را به سمت یادگیری  کنند. ا
فناوری های جدید سوق دهیم تا بتوانند تلفیقی از 
هنر و فناوری را به وجود بیاورند و هنر جدیدی را ابداع 
کنند.وی مهم ترین عامل موفقیت در کارهای هنری را 
علاقه دانست و یادآور شد: بعد از آن استعداد نیز مهم 
گر خانواده ها هم حامی فرزندان خود باشند  است. ا
و آن ها را تشویق کنند اتفاقات خوبی رخ خواهد داد، 
گر بچه ها به هنر علاقه مند باشند اما متأسفانه  زیرا ا
خانواده ها آن ها را مأیوس کنند، ذوق و شوق و نهالی 

که در آن ها شکفته، پژمرده شده و بارور نمی شود.

نمایی از پشت صحنه مجموعه تلویزیونی »خاوران«


